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رییس کمیسیون تلفیق بودجه:

کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۲ بر اساس کفایت، ضرورت و 
قابلیت تصویب شد

رییس کمیس�یون تلفیق بودجه ۱۴۰۲ کل کشور گفت: لایحه بودجه سال آینده با 
توجه به معیارهای کفایت، ضرورت و قابلیت با آرای ۷۰ درصدی کمیس�یون تلفیق 

به تصویب رسید.
به گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، س��ید شمس الدین حسینی در جلسه علنی روز یکشنبه 
- ۲ بهمن - مجلس ش��ورای اس��امی در روند بررسی کلیات لایحه بودجه ۱۴۰۲ کل کشور 
گفت: ایراداتی که به جزییات لایحه بودجه بر می گردد قابل اصاح است و باید نمایندگان در 
رسیدگی به کلیات لایحه به این موضوع توجه کنند. وی افزود: معیار ما در کمیسیون تلفیق 
برای تصویب لایحه بودجه کفایت، ضرورت و قابلیت اس��ت که با چنین رویکردی این لایحه 
به تصویب رسید. نماینده مردم تنکابن در مجلس در مورد کفایت قانون بودجه اظهار داشت: 

بودجه به عنوان سند حکمرانی، ابزار سیاست مالی و سند مالی دولت است.
حسینی با بیان اینکه منابع دولت از بخش هایی چون مالیات، حقوق گمرکی و سود شرکت 
ها به دست می آید، اظهار داشت: اگر در برخی از پایه های مالیاتی پیش برآورد وجود داشته 
باش��د، اما در بس��یاری از موارد کم برآوردی وجود دارد ام��ا در کل باید گفت که درآمدهای 
مالیاتی قابل تحقق اس��ت. حس��ینی در مورد بخش تملک دارایی های س��رمایه ای در لایحه 
بودجه نیز گفت: در بررسی کلیات بودجه شاخص هایی چون نرخ ارز، میزان فروش نفت و نه 
حتی قیمت نفت مورد تصویب قرار نگرفته اس��ت زیرا این موارد هیچگاه در بودجه قید نمی 
شود. دولت رقمی حدود ۶۰۴ هزار میلیارد تومان برای فروش نفت پیش بینی کرده است که 

این رقم و تحقق آن مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
رئیس کمیسیون تلفیق بودجه یادآور شد: دولت قصد دارد در سال آینده ۱۰۸ هزار میلیارد 
تومان از محل مولد سازی دارایی ها و ۱۸۵ هزار میلیارد تومان از محل فروش اوراق و اسناد 
خزانه درآمد داشته باشد و در عین حال ۲۰۱ هزار میلیارد تومان اوراق مالی را بازخرید کند. 
وی پیش بینی فروش در ش��رکت های دولتی را ۱۰۴ هزار میلیارد تومان اعام کرد و اظهار 
داش��ت: دولت س��هم صندوق توس��عه ملی را به ۴۰ درصد افزایش داده است و از سوی دیگر 

فروش اوراق نیز رشد کرده است تا پیش بینی های درآمدی دولت قابل تحقق باشد.

دهقانی فیروزآبادی:
 سازوکار تعیین و تعریف نخبه و دانش بنیان تغییر 

خواهد کرد
مع�اون علمی، فناوری و اقتصاد دان�ش بنیان رئیس جمهور با اش�اره به ضرورت 
حمای�ت عملی از نخب�گان و دانش بنیان ها از تغییر مکانیس�م های تعریف و تعیین 

نخبگان و دانش بنیان ها خبر داد.
به گزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، دوازدهمین نشس��ت پاس��خگویی تلفنی وزرا، معاونان 
و مدی��ران دولت س��یزدهم به تماس های مردم��ی با حضور »روح الله دهقان��ی فیروزآبادی« 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، روز یکشنبه - ۲ بهمن - در مرکز 

ارتباطات مردمی ریاست جمهوری برگزار شد.
دهقانی فیروزآبادی در این نشست و در پاسخ به دغدغه یکی از شهروندان درباره مشکات 
حوزه ثبت ش��رکت های دانش بنیان گفت: برنامه اصاح ارزیابی دانش بنیان ها در حال تدوین 
اس��ت. مع��اون علم و فناوری رئیس جمهور س��ازوکارهای تعریف و ارزیاب��ی نخبگان را کامل 
ندانس��ت و با تأکید بر اینکه تمام تاش ما این اس��ت که نخبگان کشور بتوانند ثروت آفرینی 
کنند، گفت: پس از دو ماه از آغاز مسئولیت لازم است که سازوکارهای تعیین و تعریف نخبه 

نخبگانی را تغییر کرده و صرفاً ماک ها بر اساس معدل و کنکور نباشد.
دهقان��ی ب��ا بیان اینکه تاش می کنیم س��ال آینده در بنیاد نخبگان ب��رای مثال ۱۰۰ نفر 
جوشکار و تاجر نخبه هم داشته باشیم، تصریح کرد: مکانیسم شناسایی نخبگان باید از شکل 

مرسوم فرم پر کردن، تغییر یابد و با مکانیسم های هوشمند ما نخبگان را شناسایی کنیم.
مع��اون رئیس جمه��ور با بیان اینکه در تاش هس��تیم، با همکاری بانک ه��ا برای نخبگان 
وام هایی فراهم کنیم، گفت: فراهم س��اختن فضا برای خدمت و فرصت کار کردن و نیز خانه و 
خودرو دو اولویتی است که بنیاد و معاونت در نظر دارد و به عنوان نماینده شما هر کاری بتوانیم 
در مسیر رفاه نخبگان انجام خواهیم داد. به گزارش ایرنا، در راستای رویکرد مردمی دولت آیت الله 
»سید ابراهیم رئیسی« مبنی بر ارتباط بی واسطه مسئولان با مردم و اباغ معاون اول رئیس جمهور، 
وزرا، معاونان و اعضای کابینه موظف ش��دند در روزهای مشخصی از هفته پاسخگوی تماس های 
تلفنی مردم باشند. پیش از این وزرای کار، ارتباطات، دادگستری، بهداشت، کشاورزی، آموزش و 
پرورش، معاون پارلمانی رئیس جمهور، معاون امور زنان و خانواده و رؤس��ای س��ازمان حفاظت از 
محیط زیست، امور اداری و استخدامی و بنیاد شهید و امور ایثارگران با حضور در مرکز ارتباطات 

مردمی ریاست جمهوری، پاسخگوی سؤالات و مشکات مردم شدند.

رئیس جمه�ور پرهی�ز از اس�تقراض از بانک 
مرکزی و تنخواه و نیز تحقق درآمدها در س�ال 
۱۴۰۲ را دو ویژگ�ی لایح�ه بودجه س�ال آینده 
عنوان کرد و اظهار داشت: تحقق رشد اقتصادی 
چهار درص�دی از موفقیت های دولت در س�ال 
جاری بود که این سیاس�ت در س�ال آینده نیز 

تداوم می یابد.
ب��ه گزارش خبرنگار پارلمانی ایرنا، آیت الله »س��ید 
ابراهیم رئیس��ی« در جلس��ه بررس��ی کلیات لایحه 
بودجه ۱۴۰۲ کل کش��ور در مجلس شورای اسلامی 
با تشریح شرایط کش��ور اظهار داشت: باید شکرگزار 
خداوند بزرگوار باش��یم که با وجود همه دشمنی ها، 
توطئه ها و فکرها حضور مردم و مشارکت ملت صبر 

و بردباری مردم باعث شد دشمن ناکام شود.
رئیسی ادامه داد: اینکه دشمنان می خواهند بخش 
قاب��ل توجه��ی از حاکمیت ما را مورد س��رزنش قرار 
بدهند به دلیل موفقیت ما اس��ت؛ هیچ ارتشی و هیچ 
نیروی مسلح ای به میزانی که سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی با تروریسم مقابله و شر تروریست ها را از سر 
منطقه کوتاه کرد، تلاش نکرده اس��ت؛ این موضوع را 
هم ارتش های کشورهای منطقه و هم مقامات عالی 
در سراسر منطقه معترف هستند که سپاه در برخورد 

با تروریسم نقش اول را داشته است.
رئیس جمهور تأکید کرد: در همین مدت کوتاه بارها 
مس��ئولان به ما گفتند که اگر س��پاه نبود و اگر حاج 
قاس��م سلیمانی و مجاهدت های س��پاه نبود، اکنون 

شرایط در کشور ما و منطقه به شکل دیگری بود.
وی با قدردانی از سپاه اظهار داشت: کسانی که  می 
خواهند این س��پاه مقتدر را مورد سرزنش قرار دهند 
به دلی��ل این حرکت انقلابی در مبارزه با تروریس��م 
نقش آفرینی از تلاش آنها تلاش مذبوحانه است مانند 

محاسبات قرن محکوم به شکست است.
رئی��س جمه��ور در ادامه با ارایه آماری از ش��رایط 
اقتصادی کش��ور گفت: امس��ال تمام تلاش دولت بر 
این بود که رش��د اقتصادی محقق شود. در دهه ۹۰ 
مش��کلات بسیاری در این رابطه داش��تیم اما امسال 

شاهد رشد اقتصادی ۴ درصدی هستیم.
آیت الله رئیسی، رش��د بیش از پنج درصدی تولید 
تجهیزات را متذکر شد و گفت:  با وجود همه تحریم ها 
ش��اهد افزایش تولید میعانات گازی هستیم و دولت 
توانسته با خنثی سازی تحریم ها به منابع ارزی دست 
پیدا کند. وی پرهیز از اس��تقراض از بانک مرکزی را 
سیاست دولت در سال جاری و سال آینده برشمرد و 
اظهار داشت: با وجود افزایش یارانه های نقدی، امسال 
دچار استقراض نشدیم و این از موفقیت دولت است.

آیت الله رئیسی رشد سرمایه گذاری و کاهشی شدن 
نرخ تورم و رشد تولید را از دیگر دستاوردهای دولت 
در سال جاری برشمرد و افزود: هم اکنون شاهد رشد 

تجهیزات و ابزار تولید به میزان ۵۵ درصد هستیم.
وی ب��ه تصویب اعط��ای کالاب��رگ الکترونیک به 
خانوارها در قانون بودجه امس��ال اشاره کرد و افزود: 
زیرس��اخت ها برای انجام این کار در استان ها آماده 
شده اس��ت و گزارش آن به زودی به مجلس و مردم 

ارایه خواهد شد.
رئیس جمه��ور ت��لاش ب��رای تحق��ق درآمدها در 

ح��وزه نفت و مالی��ات بویژه فرار مالیات��ی را از دیگر 
رویکردهای دولت برش��مرد و گفت: تلاش ش��ده تا 

درآمدهای مالیاتی دولت به طور کامل محقق شود.
رئیس جمه��ور ب��ا بیان اینک��ه دولت ب��رای انجام 
کارهایی که بالای ۱۰ سال اجرای آنها به تاخیر افتاده 
بود، به تعرفه گذاری خدمات پرس��تاری و رتبه های 
بندی معلمان و بازنشس��تگان اشاره کرد که با وجود 

همه محدودیت های بودجه ای محقق شده است. 
آیت الله رئیس��ی به موفقیت های در حوزه  صنعت 
هم گریزی زد و گفت: ارزش افزوده بخش صنعت در 
۶ ماه اول س��ال معادل ۵ درصد بوده که از سال  ۹۶ 
تاکنون بی س��ابقه است؛ رش��د بخش صنعت معادل 

۴.۹ درصد است.
وی با یادآوری اینکه ارزش افزوده بخش معدن در 
۶ فص��ل متوالی منفی ۷ دهم درصد بوده بود، تاکید 

کرد: اکنون این شاخص معدنی مثبت شده است.
وی شاخص تولید شرکت های صنعتی و معدنی و 
بورس��ی در پاییز امسال را با رشد ۶ تا ۷ درصد اعلام 
کرد و افزود: این در حالی اس��ت که این ش��اخص در 

گذشته صفر بوده است.
رئیس جمهور ب��ه افزایش تولی��دات صنعتی مانند 
خودرو اشاره کرد و این آمار را ارایه کرد که در تولید 
انواع س��واری رشد ۱۳ درصدی، وانت ۵۴ دردصدی،  
اتوب��وس و مین��ی ب��وس و ون  ۱۵۷ درصد به ثبت 

رسیده است.
آیت الله رئیس��ی این را هم اضافه کرد که تولیدات 
پتروش��یمی ۸ درص��د و تولیدات ل��وازم خانگی ۳۷ 
درصد رش��د داشته است. همچنین احراز رتبه هفتم 
تولید فولاد در جهان در آبان ماه امسال از نشانه های 

رشد تولید در این بخش است.
رئیس جمه��ور تصریح ک��رد که درب��اره تولید گام 
های خوبی برداش��ته می ش��ود که نشان دهند اراده 
ای اس��ت که باید تولید در کشور رشد کند و سخنی 
که رهبری س��ال ها  به عنوان ش��عار سال در کشور 

اعلام کرده اند.  
وی در ادامه ب��ه  افزایش ۱۷ درصد ارزش تجارت 
کش��ور در ۱۰ ماه��ه  و افزای��ش ۱۹ درصدی ارزش  

صادرات غیر نفتی اش��اره کرد و این  موارد را  نشان 
دهنده رشد و پیشرفت دانست.

رئیس جمهور درباره اش��تغال گفت: آنچه که دولت 
برای اش��تغال یک میلیون وع��ده داده بود، اکنون با 
توجه به مس��تندات حدود یک میلیون محقق ش��ده 
اس��ت؛ البته این کافی نیست و همه دستگاه ها برای 

اشتغال باید کمک کنند.
آیت الله رئیس��ی این را هم گفت: نس��بت به حوزه 
کشاورزی رش��د ۱۷ درصدی تولید غلات را داشتیم 
و بهب��ود وضعیت تجاری در بخ��ش صاردارات هم از 
۱۶ میلی��ون ت��ن به حدود ۲۰ میلی��ون تن  افزایش 

یافته است.
وی افزای��ش ۶۰ درصدی خری��د تصمینی گندم و 
افزایش ۷۱ درصدی شرکت های دانش بنیان بخش 
کش��اورزی را متذکر ش��د و گفت:  در ح��وزه تولید و 
دانش بنیان در بخش کش��اورزی بیش از ۷۰ درصد 

رشد شرکت های دانش بنیان را داشتیم.
رئیس جمهور مسکن، معیشت، خودور و سلامت  را 
چهار مسأله اساس��ی مردم دانست و گفت که دولت 
ع��لاوه بر بودجه ۱۴۰۲ و برنامه هفتم توس��عه، برای 
آنها برنامه کوتاه مدت دارد و تأکید کرد »وضعیت در 

آینده نزدیک حتماً متفاوت خواهد شد«.
آیت الله رئیس��ی اظهار داشت: راهبرد دشمن ایجاد 
یأس در دل مردم به ویژه جوانان اس��ت و می خواهد 
شرایط را برای مردم سخت کند و ما باید تلاش کنیم 
پی��ام همه تصمیم��ات و اقدامات دول��ت و اظهارات 
نماین��دگان مجلس و بخش های��ی که دغدغه نظام و 

مردم را دارند، پیام امیدبخشی برای جامعه باشد.
رئیس جمهور گفت: آینده را بسیار روشن می بینم 
و آمارهای همه نهادهای ذی ربط از رش��د اقتصادی، 
رش��د تولید، رش��د س��رمایه گذاری و رش��د اشتغال  

حکایت دارد.
آیت الله رئیس��ی اظهار داش��ت: دشمن نمی خواهد 
پیشرفت کشور را ببینند و ما با کار و تلاش و همدلی 
ش��اخص  رش��د را ارتقا می بخش��یم و زمینه یاس و 
ناامیدی را از بین می بریم و دش��من را ناکام خواهیم 

گذاشت.

وی ادام��ه داد: نس��بت ب��ه بودج��ه ۱۴۰۲ که در 
کمیس��یون تلفیق بررس��ی ش��د و اکنون در صحن 
مجلس مطرح اس��ت، تلاش ش��ده سیاست های کلی 
برنامه هفتم مورد توجه قرار گیرد؛ سند ملی آمایش 
س��رزمینی در جهت توزیع امکانات، سند ملی دولت 
مردمی ه��م در این لایحه مورد تأکی��د و توجه قرار 
گرفته و از درج اح��کام غیرمرتبط با بودجه اجتناب 
ش��ده اس��ت. احکام دائمی در بودجه نیامده و احکام 

سنواتی به صورت جداگانه ارائه شده است.
رئیس جمهور تصریح کرد: در این لایحه شفافیت و 
درج تمام منابع و مصارف در سقف بودجه کل کشور 
مورد تأکید قرار گرفته اس��ت. بهبود معیشت مردم، 
عدال��ت در پرداخت ه��ا، کاهش ت��ورم، صرفه جویی 
در هزینه ها، حمایت از بازار س��رمایه، افزایش س��هم 
درآمده��ای مالیاتی از طریق مؤدیان جدید، مس��ائل 
مربوط به حوزه بهداش��ت و درم��ان و مهمتر از همه 
رش��د اقتص��ادی و موضوع مهم اش��تغال مورد توجه 
قرار گرفته است. نکته دیگر، فعال شدن صندوق های 
عدال��ت و پیش��رفت در تمام اس��تان ها ب��رای اتمام 
پروژه های نیمه تمام و اس��تفاده از درآمدهای استانی 

است.
آیت الله رئیس��ی اظهار داش��ت: نکت��ه دیگر تأمین 
یاران��ه نقدی ی��ا کالابرگ های الکترونیک اس��ت که 
معادل ۳۶۰ همت در نظر گرفته ش��ده است. تأمین 
یارانه نان، رش��د متوسط ۲۰ درصدی حقوق شاغلان 
و بازنشس��تگان و پیش بینی حداقل حقوق به میزان 
۷ میلیون توم��ان، معافیت ه��ای مالیاتی درآمدهای 
ماهیانه تا ۷ میلیون تومان، کاهش تعرفه های گمرکی 
نهاده های دامی و کالاهای اساس��ی از چهار درصد به 
یک درص��د و پیش بینی برای واردات خودرو از دیگر 

موضوعات مورد توجه در لایحه بودجه ۱۴۰۲ است.
وی افزود: ما هم تولی��د خودروی با کیفیت، و هم 
واردات ب��رای رفع کمبودها را در بودجه ۱۴۰۲ مورد 
توجه قرار دادیم. از روز تصویب طرح واردات خودرو در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، کار آیین نامه نویسی و 
اقدام برای واردات خودرو آغاز شده و تأخیری در این 

موضوع وجود نداشته است.
رئیس جمهور با اشاره به تخصیص ۳۱ هزار میلیارد 
توم��ان ب��رای ایجاد اش��تغال در اس��تان ها از طریق 
صندوق عدالت و پیش��رفت، اظهار داش��ت: برای هر 
استان هزار میلیارد تومان تنخواه در نظر گرفته شده 
و مازاد درآمدهای حقوق دولتی استان مثل معادن و 
دیگر درآمدهای دولت برای کمک به اشتغال و پایان 
یافتن تمام  پروژه های نیمه تمام اختصاص پیدا کرده 
اس��ت. افزایش اعتبارات تملک دارایی س��رمایه ای به 
میزان ۲۶ درصد، پیش بینی تأمین س��رمایه از محل 
تهاتر دارایی ه��ا و تهاتر نفت برای تولید و پیش بینی 
۵۴۰ همت س��رمایه گذاری برای شرکت های دولتی 
نکته مهمی اس��ت. آیت الله رئیسی ادامه داد: کاهش 
۷درص��دی مالیات واحده��ای تولی��دی، اختصاص 
۱۵ هم��ت س��هام دولت به صندوق تثبیت س��رمایه 
که کمک بزرگی به بازار س��رمایه می کند، رش��د ۴۳ 
درص��دی اعتبارات بخ��ش س��لامت، اختصاص ۱۰ 
درصدی از مناف��ع هدفمندی باب��ت یارانه ها دارو از 

نکات دیگر مورد توجه در بودجه است.

آینده را بسیار روشن می بینم
رئیسجمهور:

  قاسم قویدل چه می گوید؟
رئیس کمیسیون کش��اورزی اتاق بازرگانی تبریز 
با اش��اره به اینکه ایلخچی در حال تبدیل ش��دن به 
قطب پسته است گفت: پسته در نقاط مختلف کشور 
قابل کشت بوده و باید با تغییر الگوی کشت در حوزه 
دریاچه اورمیه که مستعد کشت این محصول است 
تلاش کنیم تا تولید این محصول استراتژیک و ارزآور 

تقویت شود.
قاسم قویدل بر لزوم فراهم ساختن الزامات و پیش 
نیازه��ای تغییر الگوی کش��ت از جمله ارائه آموزش 
ه��ای لازم و ارائه یارانه ه��ای دولتی در مواردی که 
تغییر الگوی کش��ت و باردهی و سودآوری محصول 

زمان بر است، تاکید کرد.
وی افزود: امروزه، اس��تان کرمان مرغوبیت پسته 
را از دس��ت داده که علت آن کمب��ود آب و آلودگی 
خاک و پیری درختان است و پسته ایران که ارزآوری 
بالای��ی دارد و در دنیا معروف اس��ت با تهدید تولید 
مواجه ش��ده و باید مناطق جایگزین را برای کاشت 

آن انتخاب کنیم.
  حسین فیروزی چه می گوید؟

فرماندار شهرس��تان اس��کو با اش��اره به اینکه در 
یکهزار هکتار از اراضی بخش ایلخچی باغات پس��ته 
احداث ش��ده که ۷۰۰ هکتار آن بارور و ۳۰۰ هکتار 
آن غیربارور است گفت: عدم اعطای کافی تسهیلات 
بانکی برای پسته کاران با توجه به معطلی چند ساله 
آنها تا باردهی درختان، مش��کل آفات خاص پسته، 
قیمت بالا و کیفیت پایین سم و کود، بحث توجه به 
امنیت باغ��ات و مجوزهای احداث خانه باغ از جمله 
مش��کلات این حوزه است. حس��ین فیروزی افزود: 
کاشت این محصول با توجه به ارزش افزوده و قیمت 
آن رو به توسعه بوده و رغبت برای تولید بیشتر است 
لذا با عنایت به اینکه آذربایجان مهد تجارت خشکبار 
اس��ت از اتاق بازرگانی در بحث فرآوری، بازاریابی و 

فروش محصول انتظار کمک داریم.
  جلال حق شناس چه می گوید؟

مشکلات کشاورزان بخش ایلخچی درباره عوارض 
آب چاه ها در صورت مصرف مازاد، لزوم حمایت در 
نظارت بر سموم و کودها از لحاظ کیفی، شناسایی و 
ممانعت از عرضه س��موم و کودهای تقلبی، آموزش 
ه��ای مرتبط با مراحل کاش��ت، زم��ان بندی های 
استفاده از کودها و سموم، جلوگیری از خام فروشی، 
توجه به فرآوری، صادرات و برندینگ پسته ایلخچی 

و امنیت باغهاست.
جلال حق ش��ناس کش��اورز صاحب ن��ام بخش 
ایلخچی با اش��اره به اینکه کشاورزان منطقه، کمبود 
آب و لزوم اصلاح الگوی کشت را از دو دهه قبل تذکر 
داده اند، حمایت جدی دولت از کشاورزان در تغییر 

الگوی کشت علی الخصوص در پسته را خواستار شد 
چرا که با تغییر الگوی کشت از محصول پیاز به پسته، 
کشاورز باید ۷ سال منتظر بماند تا درختان پسته به 

بار بنشینند.
وی، خواس��تار صدور مج��وز احداث خان��ه باغ و 
تس��ریع در اتم��ام طرح آبی��اری قط��ره ای اراضی 

کش��اورزی ۱۴۰۰ بهره بردار منطقه و صدور مجوز 
انشعابات توسط شرکت های خدمات رسان به اراضی 

کشاورزی ایلخچی شد.

  یوسف غفارزاده چه می گوید؟
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان شرقی 
با اش��اره به اینکه در ۲۲ دشت از ۲۴ دشت استان با 
افُت س��طح آب های زیرزمینی از ۲۰ الی ۸۰ سانتی 
متر مواجه هس��تیم علت آن را اضافه برداشت بیش 
از ظرفی��ت عنوان کرد و گفت: برای پایدار بودن این 
منابع باید جلوی افت س��طح آب های زیرزمینی را 
بگیریم که آن هم از طریق کمبود برداشت یا افزایش 
بارندگی میسر است و تاثیر تغذیه مصنوعی در چاه 
ها کمتر بوده و از آب برداشت شده از منابع زیرزمینی 
باید اس��تفاده اصولی کنیم. یوسف غفارزاده در مورد 
عوارض آب چاه ها در صورت مصرف مازاد هم افزود: 
هر چ��اه مُجاز یک پروانه دارد که میزان س��اعات و 
حج��م آب دارای اجازه مصرف در آن ثبت ش��ده و 
کشاورزان باید نسبت به حجم آب مجاز خود برنامه 
ریزی کنند اما بعضی کشاورزان بدون در نظر گرفتن 
حجم آب مُجاز، اقدام به افزایش سطح زیر کشت می 
کنند که این امر باعث اتمام زودتر از موقع آب مجاز 
و افزایش برداش��ت از چاه می ش��ود که در نتیجه با 

قطعی برق مواجه می ش��وند و در صورت تمدید در 
شورای حفاظت استان برای هر مترمکعب آب مازاد از 

حجم پروانه، پول بالاتری گرفته می شود.
شهرام شفیعی چه می گوید؟

رئیس س��ازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع 
طبیع��ی آذربایجان ش��رقی در خصوص مش��کلات 
پس��ته کاران ایلخیچی گفت: محدودیت های منابع 
در شهرستان اسکو بالا بوده و E.C آب بالای دو هزار 
و محدودیت برای اجرای آبیاری تحت فش��ار وجود 
دارد و عدم همراهی کشاورزان باعث شده در یکهزار 
هکت��ار از اراضی منطقه ایلخچ��ی در اجرای آبیاری 
تحت فشار مشکل داشته باشیم و تنها در ۳۵ هکتار 
از ای��ن اراضی، آبیاری قط��ره ای انجام داده اند برای 
آبیاری تحت فشار، از طرف دولت، ۷۰ درصد هزینه 
به صورت سوبسید داده می شود که از اتاق بازرگانی 
تبریز درخواس��ت داریم برای ترویج آبیاری قطره ای 

کمک کند.
ش��هرام ش��فیعی در خصوص توسعه باغات پسته 
ایلخچی افزود: هر هکتار باغ پسته ۱۲ هزار مترمکعب 
آب نیاز دارد و باید در توس��عه باغات پسته، ظرفیت 
منابع آبی در نظر گرفته شود که در راستای ذخیره 
آب، قرارگرفتن در حوضه دریاچه اورمیه، اراضی آبی 
را کاهش می دهیم و ناگزیر هستیم با افزایش بهره 

وری میزان تولید را بالا ببریم.
کارشناسان چه می گویند؟

به گفته کارشناس��ان، پس��ته حدود ۲۳ آفت و ۳ 
بیماری مهم در کش��ور دارد و در مناطق بیش��تری 
گس��ترش یافته از جمله در حاش��یه رود قزل اوزن 
زنج��ان و با توجه ب��ه مزیت نس��بی و قیمت بالا با 
عملکرد پایین هم، کاش��ت آن  برای کشاورز صرفه 
و توجیه دارد و سیاس��ت موسس��ه تحقیقات علوم 
باغی این است که کاشت پسته را در سایر استان ها 
محدود کند و بلایی که استان کرمان را مبتلا ساخت 
که همانا پایین آمدن س��طح آب های زیرزمینی به 
عمق ۵۰۰ متر است در سایر استان ها تجربه نشود.

بدین ترتیب، اظه��ارات رضا ان��وری، مدیر جهاد 
کشاورزی شهرستان اسکو را باید آویزه گوش هایمان 
کنیم که در گذش��ته هر س��ال به طور متوسط ۷۰ 
هکتار توسعه باغات پسته را در بخش ایلخچی شاهد 
بودیم و توسعه باغات پسته، مهاجرت معکوس را در 
بخش موجب ش��ده بود اما این روند اکنون متوقف 
شده و در این بخش، یکهزار تنُ تولید پسته داریم و 
کیفیت پسته این بخش در مقایسه با اکثر نقاط بالاتر 
است و بسیر پسته نداریم لذا تبدیل اراضی کشاورزی 
بخش به قطعات کوچک تر مش��کلاتی را در مسائل 
به��ره وری و ارائه خدمات به وجود می آورد که باید 

به آنها توجه گردد!

پستهآذربایجان
خندانِتنها

»عصرآزادی«ازمشکلاتکشاورزانبخشایلخچی
درتغییرالگویکشتاراضیحوضهدریاچهاورمیه

گزارشمیدهد

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

پس�ته Pistachio از گذش�ته های دور به عنوان یکی از محصولات کش�اورزی و خشکبار 
صادرات�ی ایران در دنیا ش�ناخته ش�ده اس�ت؛ به حدی ک�ه در کنار فرش دس�تباف دیار 

آذربایجان و زعفران منطقه خراسان جایگاه ویژه ای در صادرات غیرنفتی کشور دارد.
خاک منطقه آذربایجان به قدری حاصلخیز و پربرکت اس�ت که حتی پس از فاجعه خش�ک 
ش�دن دریاچه اورمیه، توان آن را دارد تا در اراضی حوضه آبریز نگین آبی شمالغرب کشور 
که اخیراً به نمکزار تبدیل ش�ده اند محصول اس�تراتژیک و ارزآور پس�ته را برداشت نمود 
فقط به شرطی که توجه کافی به عمل آمده و سهل انکاری مسئولان در سالهای قبل تکرار 

نگردد!

اخیراً جلس�ه بررس�ی مش�کلات کش�اورزان بخش ایلخچ�ی آذربایجان ش�رقی به همت 
کمیس�یون کش�اورزی اتاق بازرگانی تبریز برگزار ش�د که در آن مس�ئولان س�ازمان های 

استانی، واحدهای مرتبط، نمایندگان بهره برداران و کشاورزان منطقه حضور داشتند.
از آنجایی که بخش ایلخچی س�ابقه کاش�ت ۲۰۰ ساله پس�ته را دارد، کشاورزان این منطقه در 
سالهای اخیر به صورت خودجوش به تغییر الگوی کشت از پیاز به پسته اقدام کرده اند که لازم 
اس�ت حمایت های علمی و عملی در جهت قوت قلب آنها از تغییر الگوی کشت و حفظ باغات 
پسته به عمل آید تا آسیب های محتمل بر حیات دریاچه اورمیه از بابت جذب آبهای زیرزمینی 

منطقه هم به حداقل برسد، واقعاً باید به کشاورزان آگاه ایلخچی دست مریزاد گفت...

یک کشاورز اهل 
ایلخچی می گوید 

دولت باید در 
قضیه تغییر الگوی 

کِشت از کشاورزان 
حمایت جدی نماید 
زیرا کشاورز باید ۷ 
سال منتظر بماند تا 
درختان پسته به بار 

بنشینند!


